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Het vergaan van de tanker Jacob Verolme trof Mierlo ook hard:
het enige bemanningslid dat de ramp niet overleefde, was net 
getrouwd met een Mierlose.
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IInnhhoouuddssooppggaavvee
Woord van de voorzitter 

Auteur: Hans Klink
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Drie nieuwe ereleden erbij

In het jaar dat Heemkundekring Myerle 40 jaar bestaat, zijn drie leden verrast met 
het erelidmaatschap: Theo de Groof, Giel Verest en Leo Lenssen.  Die eer viel hen te 
beurt tijdens de Algemene Ledenvergadering 2024. Ze kregen een speld, een 
oorkonde en een fraaie bos bloemen.

Auteur: Hans Verhees
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Een noodlottige zeereis

De ijzererts-tanker Jacob Verolme verging in januari 1967. Er was maar één 
bemanningslid dat deze scheepsramp niet overleefde: dat was Ton Sengers uit 
Eindhoven, de kersverse echtgenoot van de Mierlose Marie-Jose Verbruggen. Zijn 
lichaam is nooit teruggevonden.

Auteur: Rinie Weijts
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Van inmaak tot volkstuin

De serie  ‘Recepten met een verhaal’ is in de vorige Myerlese Koerier gestart met een 
verhaal over dorpsmeisjes die als dienstbode naar de stad gingen en daar de nodige 
nieuwe recepten leerden koken. In dit tweede verhaal aandacht voor het telen van 
groenten en fruit en het bewaren ervan. Aan de orde komen de bewaarmethoden, de 
Mierlose volkstuinvereniging en de geschiedenis van de volkstuinen in Nederland. 
Het verhaal wordt ook nu ondersteund door een aantal recepten. 

Auteurs: Eveline van der Linden en Corry Bombeeck
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Brabantse onderscheidingen

Drie leden van onze heemkundekring zijn het afgelopen jaar verrast met een 
onderscheiding van het Brabants Heem: Henk van Sleeuwen, Hans Verhees en
Marij Damen kregen het Zilveren Draaginsigne. Voorzitter Hans Klink reikte hen 
deze onderscheiding uit namens Brabants Heem.

Auteur: Hans Verhees
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Elke donderdagavond houden we in het Oude Raadhuis een ledenavond. Daar komen leden bij elkaar om vragen en 
antwoorden uit te wisselen, ideetjes te bespreken, onderzoek te doen. Maar ook gewoon om gezellig een kop koffie 
of thee te drinken. Leden en belangstelleden zijn altijd welkom. De tijd is van 20.00 tot ca. 22.00 uur. 
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WWoooorrdd  vvaann  ddee  vvoooorrzziitttteerr
HHaannss  KKlliinnkk

Het jaar is omgevlogen. Een jubileumjaar, Heemkundekring Myerle bestaat dit jaar namelijk 40 jaar. De laatste 
activiteit van het jaar was de jubileummiddag op 17 november jongstleden; een middag waarop we feest vierden 
en iedereen konden bedanken die meegewerkt heeft om van het jubileumjaar een succes te maken. 

In de Rond de Toren van 19 mei 1984 riep een groepje initiatiefnemers belangstellenden op om op 22 mei een 
kijkje te komen nemen in zaal Den Heuvel. Eric Kolen, secretaris van Brabants Heem, gaf daar de lezing 
‘Heemkunde de moeite waard’. De lezing was georganiseerd met het doel in Mierlo een heemkundekring op te 
richten, die zich ging bezighouden met onder meer de geschiedenis en cultuurhistorie. Er waren 40 
geïnteresseerden aanwezig; uiteindelijk werden 22 personen lid. Op donderdag 7 juni 1984 om 20.00 uur vond in 
zaal Den Heuvel de oiciële oprichtingsvergadering plaats van ‘Heemkundevereniging Mierlo’. Op donderdag 20 
september 1984 vond de eerste ledenvergadering plaats, met als agendapunten onder meer de nieuwe statuten, 
oude foto's van Mierlo en een lezing over archeologie. Op 15 november werden de statuten notarieel vastgelegd en 
zo was Mierlo een belangrijke vereniging rijker.
Eind vorig jaar is een werkgroep aan de slag gegaan met de invulling van het jaarthema ’40 jaar jong’. 
Uitgangspunten daarbij waren:
het verbreden en vergroten van de doelgroep door met het programma aan te sluiten bij bestaande 
jubileumverenigingen en bij bestaande lokale (jubileum)initiatieven
zichtbaar maken van de invloed van ontwikkelingen van de laatste 40 jaar op de Mierlose gemeenschap.
Volgens mij is het de werkgroep goed gelukt om deze uitgangspunten waar te maken. Ik denk dan aan de 
samenwerking met het Sint Catharina en Sint Barbara Gilde dat dit jaar 550 jaar bestaat (themanummer Myerlese 
Koerier nr. 1 2024), met het Jeugdvakantiewerk (lezing 55 jaar JVW Mierlo), met de Kersepit (tentoonstelling 
Kersenkoninginnen door de tijd) en ik denk aan de lezing van Rinie Weijts in het kader van de 80-jarige 
bevrijding. Ook zijn contacten gelegd met Uno Animo om een lezing te verzorgen, in het volgende jaar.

De invloed van Heemkundekring Myerle
Een jubileum is een mooi moment om het belang van onze vereniging onder de loep te nemen. Wat zou Mierlo 
hebben gemist als onze vereniging niet was opgericht? Oftewel: wat is de invloed van Heemkundekring Myerle 
geweest de afgelopen 40 jaar. Naast vele georganiseerde tentoonstellingen, lezingen en onderzoeken die 
gepubliceerd zijn in de Myerlese Koerier benoem ik hier enkele belangrijke gebeurtenissen die dankzij onze 
vereniging zijn ontstaan.
Zonder heemkundekring had Mierlo geen bevrijdingsmonument. In 1994 is dit monument bij de viering van 50 
jaar bevrijding gerealiseerd bij de bibliotheek in samenwerking met de gemeenschap.
Zonder heemkundekring had Mierlo geen Meiboom met daarbij de mooie traditie dat Koningsdag wordt geopend 
met het onthullen van een nieuw schildje op de Mierlose meiboom.
Zonder heemkundekring had Mierlo niet geweten wat hier allemaal in de grond zat. Vele archeologische vondsten 
zijn gedaan: van de Merovingische sax tot een grafveld uit Karolingische periode. Maar ook noem ik de Broekse 
potten en pannen en het karrewiel dat bij de laatste opgravingen in Luchen is gevonden.
Zonder heemkundekring hadden we geen Canon van Mierlo. Met onze gemeenschap zijn de 28 geschiedkundig 
belangrijkste gebeurtenissen bepaald. Ook was er zonder de heemkundekring geen stickerboek met 214 
a�eeldingen geweest die veelvuldig werden gepaard en geruild.
Zonder heemkundekring was het Mierlo van 1832 niet in kaart gebracht. De werkgroep Historische Geograie 
heeft dit voor elkaar gekregen en het heeft zelfs geleid tot de oprichting van Historische Geograie Brabant.

Zonder onze heemkundekring waren al deze mooie initiatieven nooit tot stand gekomen en zaten die mooie 
vondsten nog in de grond.
Dank nogmaals aan iedereen die eraan meegewerkt heeft dit jubileumjaar tot een succes te maken. Hopelijk 
vieren we nog even door en gaan we met het thema van volgend jaar, Onderwijs in ontwikkeling, weer een 
inspirerend jaar tegemoet.
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DDrriiee  nniieeuuwwee  eerreelleeddeenn  eerrbbiijj
HHaannss  VVeerrhheeeess

In het jaar dat onze heemkundekring 40 jaar bestaat, zijn drie leden verrast met het 
erelidmaatschap: Theo de Groof, Giel Verest en Leo Lenssen.  Die eer viel hen te beurt tijdens de 
Algemene Ledenvergadering 2024.

Om erelid te worden van een vereniging moet je een 
bijzondere prestatie verricht hebben. Theo de Groof, 
Giel Verest en Leo Lenssen (op de foto van links naar 
rechts) hebben die bijzondere prestaties verricht, zo 
bleek uit de toespraken van voorzitter Hans Klink. Hij 
sprak de heren toe tijdens die Algemene 
Ledenvergadering, speldde hen de speciale speld op 
en overhandigde hen een oorkonde en bloemen.

In deze Koerier worden deze drie kanjers nog eens 
extra in het zonnetje gezet. Het zijn leden waarop 
onze vereniging bijzonder trots is en die 
Heemkundekring Myerle mede gemaakt hebben tot 
de vereniging die het nu is. Heemkundekring Myerle 
zou er na 40 jaar heel anders hebben uitgezien als 
deze drie heren er niet bij betrokken waren geweest.

5

Theo de Groof  

Theo is een aantal jaren voorzitter van onze 
vereniging geweest. Hij heeft het werken met 
een beleidsplan op basis van een 
toekomstvisie en richting geïntroduceerd. Hij 
is coördinator van de werkgroep Geschiedenis 
en heeft heel veel nieuw materiaal voor onze 
vereniging uitgezocht en gepresenteerd. Hij is 
lid van de werkgroep Myerlese Koerier en 
heeft voor De Koerier veel onderzoek gedaan 
en artikelen geschreven. Hij heeft een grote 
bijdrage geleverd aan een aantal 
themanummers van De Koerier, zoals over de 
veiling, het Eindhovensch Kanaal en de 
herdenking van de brand in de Marktstraat. 
Hij heeft een aantal  jaren een bijdrage 
geleverd aan de Mierlo puzzel, niet alleen bij 
het maken van de puzzel, maar ook als 
voorzitter van de jury. Theo heeft diverse 
boeken over de Mierlose geschiedenis 
geschreven en uitgebracht, onder meer over 
het Oude Raadhuis en over  de Heilige Lucia 
kerk. Hij geeft regelmatig lezingen, over 
bijvoorbeeld het  Eindhovensch Kanaal, 
Mierlose ondernemingen en de brand in de 
Marktstraat.
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Leo Lenssen

Leo is vanaf de oprichting van HKMyerle 
betrokken geweest bij de vereniging, waarbij hij 
gedurende een groot aantal jaren in het bestuur 
zat. Hij heeft de geschiedenis van Mierlo 
onderzocht en beschreven en hij heeft een 
omvangrijke hoeveelheid informatie verzameld 
over kadasters en deze beschreven en 
vastgelegd. Veel artikelen in de Myerlese 
Koerier waren van zijn hand en ook aan 
publicaties buiten de vereniging heeft Leo veel 
bijdragen geleverd. Hij heeft de archeologie van 
Mierlo mede onderzocht en beschreven. Hij is 
een goede ambassadeur voor de vereniging door 
het enthousiast beantwoorden van vragen en 

het vertellen over de lokale 
geschiedenis. Daar waar Leo in 
het dorp ten tonele verschijnt, 
wordt gesproken over 
heemkunde en weet hij 
levendige verhalen te vertellen 
over alles wat met Mierlo te 
maken heeft. Ook heeft Leo 
een bijzondere boek over 
brouwerijen en herbergen 
gepubliceerd.
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Giel Verest

Giel is vanaf de beginjaren betrokken 
geweest bij onze vereniging, waarbij ook 
hij gedurende een groot aantal jaren 
deel uitgemaakt heeft van het bestuur, 
vooral in de rol van penningmeester. Hij 
heeft de genealogie/
stamboomonderzoek in de vereniging 
onderzocht en beschreven: het 
burgerlijk bestand van Mierlonaren 
vanaf 1810. Verder levert Giel digitaal 
gegevens aan voor de werkgroep 
Historische Geograie. Hij is betrokken 
geweest bij de werkgroep archeologie en 
maakte rapporten op met betrekking tot  
activiteiten op archeologisch terrein. 
Hij heeft vanuit de werkgroep 
bibliotheek materialen gedocumenteerd 
en in een database gezet. 
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BBrraabbaannttssee  oonnddeerrsscchheeiiddiinnggeenn
HHaannss  VVeerrhheeeess

Brabants Heem is een koepelorganisatie van 124 
heemkundekringen met een grote achterban van meer 
dan 33.000 leden. Om het Zilveren draaginsigne te 
kunnen krijgen, moeten leden zich op verdienstelijke 
wijze hebben ingezet voor de heemkundebeoefening 
binnen één van de aangesloten kringen. Zij worden 
dan voorgedragen door het bestuur van hun eigen 
heemkundekring. 

Henk van Sleeuwen

Coördinator van de werkgroep Archeologie, betrokken 
bij de opgravingen in Mierlo en de vondsten die 
daarbij zijn gedaan, auteur van artikelen over 
archeologie in de Myerlese Koerier, organisator van 
tentoonstellingen: dat alles was reden genoeg om 
Henk het Zilveren draaginsigne van de stichting 
Brabants Heem toe te kennen. 

Voorzitter Hans Klink 
memoreerde dat Henk ruim 
twaalf jaar geleden door 
Henk Simons en Hans 
Berkers besmet werd het 
archeologie-virus. In zijn 
tuin vond Henk wel eens wat 
en na een lezing was hij 
overtuigd en sloot hij zich 
aan bij de werkgroep 
Archeologie. Later werd hij 
gevraagd om vanuit die 
werkgroep in het bestuur 
zitting te nemen. Dat heeft 
hij twaalf jaar gedaan. In die 
tijd is er nogal wat uit het 
Mierlose zand gehaald: veel 
putten, scherven en potten 
zijn gevonden. Altijd was – 
en is nog steeds- Henk 
hierbij betrokken.  Dat 
leverde hem ook goede 
relaties op met de gemeente 

en met archeologen als Ria Berkvens en Martijn Bink. 
Als er ergens in Mierlo een sleuf wordt gegraven, weet 
Henk hiervan af. Hij schrijft regelmatig artikelen over 
archeologie voor de nieuwsbrief, voor Thuis in Mierlo 
of voor de Myerlese Koerier. 

Afgelopen 40 jaar is er veel uit de grond gehaald. 
Uiteindelijk heeft dat geleid tot een prachtige 
archeologie-collectie, te zien in het Oude Raadhuis. 
Veel van die materialen heeft Henk gevonden. Hij 
heeft een eigen kamer waarin hij zijn gevonden 
voorwerpen zorgvuldig bewaart. Bij een 
bestuursvergadering neemt Henk regelmatig scherven 
mee die hij heeft gevonden. Ook op de donderdagse 
ledenavond toont hij regelmatig een nieuwe vondst, 
onlangs nog een afslag-vuursteen. Het is 
bewonderingswaardig dat hij ziet wat het is, wat van 
waarde is en ook uit welke tijd. 

Maar liefst drie leden van onze heemkundekring zijn dit jaar verrast met een onderscheiding van het 
Brabants Heem: Henk van Sleeuwen en Hans Verhees kregen het Zilveren draaginsigne tijdens de 
Algemene Ledenvergadering op 18 april en Marij Damen kreeg datzelfde insigne onlangs. Voorzitter 
Hans Klink reikte het hen uit namens Brabant Heem.
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Henk is  een echte verhalenverteller. En als het om 
archeologie gaat, doet hij dat met erg veel passie, 
bijvoorbeeld voor leerlingen van basis- en middelbaar 
onderwijs. Zo heeft Henk in het kader van de 
maatschappelijke beursgroep een groep leerlingen van 
het Strabrecht College kennis laten maken met zijn 
passie. Onlangs nog werd een karrewiel, gevonden bij 
een opgraving op Luchen, onthuld in d’n Intheek en 
Henk was daar als goede ambassadeur van onze 
vereniging bij. 

Hans Verhees

Hij droeg zorg voor een gezonde inanciële vereniging 
als penningmeester, was projectleider van het 
stickerboek Canon van Mierlo, zette zich in om 
subsidies te verkrijgen, is  coördinator van het 
verenigingsblad Myerlese Koerier, is webmaster van 
de website van de heemkundekring, draagt zorg voor 
de opmaak en verspreiding van de maandelijkse 
nieuwsbrief: redenen genoeg om ook aan Hans 
Verhees het Zilveren draaginsigne van de Stichting 
Brabants Heem toe te kennen.                                                                                                                  
De voorzitter vertelde bij de uitreiking van het insigne 
dat de heemkundekring 12 jaar geleden op zoek was 
naar een nieuwe penningmeester.  Hans werd door 
toenmalig voorzitter Theo de Groof gevraagd, met de 
belofte dat hij zich alleen om de inanciën hoefde te 
bekommeren. Dat heeft Hans de afgelopen twaalf 
jaren zeer verdienstelijk gedaan. De heemkundekring 
is een gezonde vereniging die elk jaar goede cijfers 

kan presenteren, mede ook omdat Hans verder ging 
dan alleen het beheren van geld. Regelmatig ging hij 
voor subsidies op zoek naar andere bronnen, zoals het 
Cultuurfonds, Dela-fonds, het Rabobank 
Coöperatiefonds en plaatselijke ondernemingen. Dat 
heeft de vereniging onder meer een nieuw 
beeldscherm opgeleverd, alsook een groot 
projectscherm en  computerapparatuur. Ook kunnen 
we dit jaar vele analoge beelden gaan digitaliseren, 
waarvan de kosten gedekt worden door een bijdrage 
van het Cultuurfonds. 

Hans ging zich daarnaast steeds meer richten op de 
vereniging. Hij kwam erachter dat er meer was dan 
alleen geld. Hij ging artikelen schrijven, werd de 
beheerder van de website, die hij vernieuwde, stelt 
mede de maandelijkse nieuwsbrief op en hij werkte 10 
jaar lang mee aan de Mierlo Puzzel. Ook is Hans als 
voorzitter van de werkgroep Communicatie nauw 
betrokken bij de Myerlese Koerier. 

De voorzitter memoreerde dat toen hij pas in het 
bestuur zat, Hans begon over historische 
stickerboeken die waren uitgegeven in verschillende 
dorpen en steden en die zeer succesvol waren. Dat zou 
toch volgens hem toch ook in Mierlo moeten kunnen. 
En dat is gelukt. Het jaarthema ‘Canon van Mierlo’ gaf 
voldoende ruimte. Het was een succesvol project 
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en met archeologen als Ria Berkvens en Martijn Bink. 
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archeologie voor de nieuwsbrief, voor Thuis in Mierlo 
of voor de Myerlese Koerier. 
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voorwerpen zorgvuldig bewaart. Bij een 
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mee die hij heeft gevonden. Ook op de donderdagse 
ledenavond toont hij regelmatig een nieuwe vondst, 
onlangs nog een afslag-vuursteen. Het is 
bewonderingswaardig dat hij ziet wat het is, wat van 
waarde is en ook uit welke tijd. 

Maar liefst drie leden van onze heemkundekring zijn dit jaar verrast met een onderscheiding van het 
Brabants Heem: Henk van Sleeuwen en Hans Verhees kregen het Zilveren draaginsigne tijdens de 
Algemene Ledenvergadering op 18 april en Marij Damen kreeg datzelfde insigne onlangs. Voorzitter 
Hans Klink reikte het hen uit namens Brabant Heem.
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Henk is  een echte verhalenverteller. En als het om 
archeologie gaat, doet hij dat met erg veel passie, 
bijvoorbeeld voor leerlingen van basis- en middelbaar 
onderwijs. Zo heeft Henk in het kader van de 
maatschappelijke beursgroep een groep leerlingen van 
het Strabrecht College kennis laten maken met zijn 
passie. Onlangs nog werd een karrewiel, gevonden bij 
een opgraving op Luchen, onthuld in d’n Intheek en 
Henk was daar als goede ambassadeur van onze 
vereniging bij. 

Hans Verhees

Hij droeg zorg voor een gezonde inanciële vereniging 
als penningmeester, was projectleider van het 
stickerboek Canon van Mierlo, zette zich in om 
subsidies te verkrijgen, is  coördinator van het 
verenigingsblad Myerlese Koerier, is webmaster van 
de website van de heemkundekring, draagt zorg voor 
de opmaak en verspreiding van de maandelijkse 
nieuwsbrief: redenen genoeg om ook aan Hans 
Verhees het Zilveren draaginsigne van de Stichting 
Brabants Heem toe te kennen.                                                                                                                  
De voorzitter vertelde bij de uitreiking van het insigne 
dat de heemkundekring 12 jaar geleden op zoek was 
naar een nieuwe penningmeester.  Hans werd door 
toenmalig voorzitter Theo de Groof gevraagd, met de 
belofte dat hij zich alleen om de inanciën hoefde te 
bekommeren. Dat heeft Hans de afgelopen twaalf 
jaren zeer verdienstelijk gedaan. De heemkundekring 
is een gezonde vereniging die elk jaar goede cijfers 

kan presenteren, mede ook omdat Hans verder ging 
dan alleen het beheren van geld. Regelmatig ging hij 
voor subsidies op zoek naar andere bronnen, zoals het 
Cultuurfonds, Dela-fonds, het Rabobank 
Coöperatiefonds en plaatselijke ondernemingen. Dat 
heeft de vereniging onder meer een nieuw 
beeldscherm opgeleverd, alsook een groot 
projectscherm en  computerapparatuur. Ook kunnen 
we dit jaar vele analoge beelden gaan digitaliseren, 
waarvan de kosten gedekt worden door een bijdrage 
van het Cultuurfonds. 

Hans ging zich daarnaast steeds meer richten op de 
vereniging. Hij kwam erachter dat er meer was dan 
alleen geld. Hij ging artikelen schrijven, werd de 
beheerder van de website, die hij vernieuwde, stelt 
mede de maandelijkse nieuwsbrief op en hij werkte 10 
jaar lang mee aan de Mierlo Puzzel. Ook is Hans als 
voorzitter van de werkgroep Communicatie nauw 
betrokken bij de Myerlese Koerier. 

De voorzitter memoreerde dat toen hij pas in het 
bestuur zat, Hans begon over historische 
stickerboeken die waren uitgegeven in verschillende 
dorpen en steden en die zeer succesvol waren. Dat zou 
toch volgens hem toch ook in Mierlo moeten kunnen. 
En dat is gelukt. Het jaarthema ‘Canon van Mierlo’ gaf 
voldoende ruimte. Het was een succesvol project 
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onder leiding van Hans, dat onze heemkundekring 
veel positieve aandacht heeft gegeven.  De groei in 
betrokkenheid van en voor de vereniging van Hans is 
mooi om te zien en een voorbeeld voor anderen; 
vanuit het beheren van ons geld tot betrokkenheid 
vrijwel in de volle breedte van de vereniging. Vanuit 
de rol als vice-voorzitter en het op je nemen van bijna 
de gehele communicatie binnen onze vereniging. Dit 
alles zegt veel over Hans. Ook de standvastigheid
- sommigen zullen dit misschien als eigenwijsheid 
bestempelen -  in het bestuur kregen de waardering 
van de andere bestuursleden en de Algemene 
Ledenvergadering.

Marij Damen

In de jaarvergadering van vorig jaar trad Marij na
4 bestuursperiodes af als bestuurslid van onze 
heemkundekring. “Als ik aan Marij denk, komen met 
name de volgende twee woorden in me op: organisator 
en regelaar”, zo vertelde voorzitter Hans Klink tijdens 
de uitreiking van het insigne. “Ze is een echte bezige 
bij en van maart 2011 tot april 2023 was ze een zeer 
betrokken bestuurslid, ruim 12 jaar dus.”

Al veel eerder was Marij een actief lid. Ze ging vaak 
kijken bij opgravingen waarbij Frans altijd aanwezig 
was. Ze kwam dan vaak met de kinderen en bracht 
dan boterhammen mee, want zuinig is Marij. “Vanaf 
2000 heeft ze, vaak samen met Annie, vele activiteiten 

zoals lezingen voor ons georganiseerd. Eerst vanuit 
Den Heuvel, later hier in 't Mierles Huukske. Ook 
heeft ze vele excursies georganiseerd, in eerste 
instantie samen met Frans, Annie en Hans. Die 
leidden erg vaak tot over-intekening en dat hield in 
dat we een volle bus hadden. Het voorbereiden van 
die excursies vond ze erg gezellig en die excursies 
waren altijd goed georganiseerd”, aldus voorzitter 
Klink.

Daarnaast zorgde Marij altijd voor de prijzen van de 
Mierlo Puzzel en deed ze de boodschappen voor de 
vele ledenvergaderingen. “En denk maar niet dat die 
sponsoren zich er makkelijk van af konden maken. 
Alleen fatsoenlijke prijzen voor de puzzel waren 
welkom. En zonder korting op de boodschappen ging 
Marij de PLUS niet uit. Wat ze ook vaak deed, mocht 
ze iets niet meteen meekrijgen, dan schudde ze een 
keer met ‘heur keuntje’ en dan kreeg ze het meestal 
voor elkaar.”

Marij was ook het geheugen en het kritische geluid 
van het bestuur, volgens Hans Klink. “Ze deed dat 
altijd vanuit het belang van de vereniging. Op die 
manier werd een besluit altijd goed overwogen 
genomen. We waren het niet altijd met elkaar eens, 
maar aan het einde van de vergadering kon er 
gelukkig toch een borrel op gedronken worden.” 

Het was een eer, zo besloot de voorzitter, om Marij het 
Zilveren draaginsigne te mogen opspelden.
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EEeenn  nnooooddlloottttiiggee  zzeeeerreeiiss
EEcchhttggeennoooott  vvaann  MMiieerrlloossee  MMaarriiee--JJoosséé  VVeerrbbrruuggggeenn  vveerrmmiisstt

RRiinniiee  WWeeiijjttss

De Jacob Verolme was een schip dat zowel ertsen als 
olie en vloeistofen kon vervoeren. De ertsen werden 
in het ruim opgeslagen; olie en vloeistofen konden in 
24 enorme olietanks, die aan boord stonden. Het 
voordeel van deze dubbele ‘lading’ was dat het schip 
vrijwel nooit zonder lading zou hoeven te varen. Na 
alevering van een vracht erts op de plaats van 
bestemming kon in een nabij gelegen rainaderij olie 
aan boord genomen worden.                                                                                                                                            
De Jacob Verolme – eigendom van de NETM, 
onderdeel van het latere Internatio-Müller concern - 
verkeerde in een zeer slechte staat. Er was onderhoud 
gepland tijdens de zeereis in januari 1967, die waarvan 
Ton Sengers deel uitmaakte van de bemanning. Er was 
extra personeel aan boord voor de 
onderhoudswerkzaamheden. 

Ton Sengers

Ton Sengers was een rasechte Eindhovenaar. Hij was 
afgestudeerd als  werktuigbouwkundige. Tijdens een 
carnavalsfeest in 1965 leerde hij de Mierlose  Marie-
José Verbruggen kennen, een dochter van aannemer 
Jan Verbruggen. De toen 22-jarige Ton had kort 
daarvoor gesolliciteerd naar de functie van 
werktuigbouwkundige op de Jacob Verolme en was net 
aangenomen. In januari 1966 trouwden Ton en Marie-
José; enige tijd later mocht Marie-José als getrouwde 

vrouw mee op de Jacob Verolme, voor haar eerste 
buitenlandse zeereis. Vanaf de Oostelijke 
Handelskade in Amsterdam vertrok op 5 december 
1966 het gezelschap per bus naar Kiel in Noord- 
Duitsland, waar de Jacob Verolme lag aangemeerd. 
Het schip voer via de Oost- en Noordzee naar Algiers 
in Noord-Afrika, om olie te laden. Maar vrij snel ging 
Marie-José weer van boord, toen bleek dat ze zwanger 
was. En zo bleef haar de ervaring van een ramp 
bespaard. Want kort na nieuwjaar 1967 sloeg het 
noodlot toe, en wel op 22 januari.                                                                                                                                    
Nadat de tanker olie had geladen in Algiers, werd 
koers gezet naar de havens van Buenos Aires. Daar 
werd de olie gelost en voer het schip richting Vitoria 

De Jacob Verolme was een ijzererts-tanker, die in januari 1967 verging. Aan boord was onder anderen 
Eindhovenaar Ton Sengers, de kersverse echtgenoot van de Mierlose Marie-José Verbruggen. Sengers 
was de enige van de hele bemanning, die de scheepsramp niet overleefde. Zijn lichaam is nooit 
teruggevonden.
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in Brazilië. Intussen moesten op zee de lege olietanks 
grondig gereinigd worden. In Vitoria werden de 
ruimen gevuld met 23.000 ton ijzererts en kon de 
terugreis naar Nederland beginnen. Tijdens en na de 
afvaart was iedereen goed gehumeurd. Vooral de 
Nederlandse bemanning verheugde zich er op om aan 
het einde van de reis weer thuis te zijn bij familie en 
vrienden. Ieder had zijn eigen taak en was druk aan 
het werk.                                                                                         
Die 22e januari 1967 werd voor hen allen een 
afschuwelijke dag. Ter hoogte van de Canarische 
Eilanden, kort bij Palma, begon rond 9.30 uur het 
schip hevig te schudden. Plotseling werd iedereen 
opgeschrikt door een enorme dreun.  In de 
machinekamer stond het meteen ‘stijf ’ van de rook. 
Iedereen schrok erg en niemand begreep wat er aan de 
hand was. Mogelijk waren er gaslessen ontploft. Allen 
moesten de hutten en werkruimten met spoed 
verlaten. Iedereen schreeuwde paniekerig naar en 
door elkaar. Een werktuigkundige die zijn wachtdienst 
bij dag liep, merkte dat er iets ongewoons op het 
voorschip aan de hand was. Samen met een ander 
bemanningslid ging hij op onderzoek uit. Ze kwamen 
al snel een zwartgeblakerde collega tegen, die verward 
was en onder de brandwonden zat. Met gebaren en 
onverstaanbare geluiden maakte hij duidelijk dat er 
een tankexplosie was geweest. Paniekerig en amper 
verstaanbaar riep hij dat een Nederlandse 
werktuigkundige zoek was. Iedereen moest helpen 
zoeken om hem te vinden. Kort daarna zagen de  
wachtloper en zijn metgezel van dichtbij het 
verwrongen staal en de kromme leidingen tussen de 
brokstukken op het voordek liggen. Bij tank twee  was 
de ravage het grootste. Ze beseften dat de vermiste 
persoon Ton Sengers zou kunnen zijn; ze besloten 

verder te zoeken, ongeacht hoe het 
met henzelf zou alopen.
De schade was nauwelijks te overzien. 
Aan de olietanks en op het dek was 
zeer veel averij: grote barsten en grillig 
afgescheurde plaatwerken waren te 
zien. Het schip begon iets naar één 
kant over te hellen. Men was bang  dat 
het schip zou gaan zinken. Dat waren 
angstige momenten voor de 
bemanningsleden. Want waar moest 
hulp vandaan komen? Mijlenver op zee 
was geen boot of ander spoor van leven 
te zien. De verwarde en gewonde 
bemanningsleden waren geheel op 
zichzelf aangewezen.                                                                                 
Beide verkenners liepen dolend terug 
naar het achterdek. Halverwege 

ontmoetten zij een derde werktuigkundige. Het was 
Piet ten Broeke, bijgenaamd Pietje Hero. Volgens het 
scheepsverslag was hij een van de weinigen die zich 
niet elke dag ‘volgoot’ met sterke drank, vandaar de 
naam ‘Hero’. De rest zoop klaarblijkelijk als een 
tierelier. Dat hielp deze Piet niet echt, zoals uit het 
vervolg blijkt. 

Naar de 
sloepen

De Jacob Verolme 
maakte steeds meer 
slagzij. Tijd dus om 
het schip te 
verlaten. De 
bemanning stond 
klaar om in de 
reddingsboten te 
stappen. Het 
grootste deel van de 
bemanning bestond 
uit Portugezen. 
Alleen de
18 oicieren waren 
Nederlanders.
Door de 
tegenwoordigheid 
van geest van de 
stuurman lagen al
2 sloepen klaar; aan 
twee andere werd 
nog gewerkt. De 
matrozen zetten de 
sloepen overboord. 
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Bankwerker Jan Molemans  was zwaar gewond, hij 
werd als eerste in een sloep gehesen. De nuchtere Piet 
ten Broeke viel bij de  reddingspoging vanaf de 
touwladder in het koude en woeste water. Hij kon de 
sloep niet op eigen kracht bereiken. Collega’s hesen 
hem in de sloep. De scheepskok nam als laatste plaats 
in de sloep. Als verrassing had hij een grote pan friet 
uit de kombuis meegenomen. Iedereen had honger en 
at gulzig van de half-warme friet.                                                                                                                          
Om 10.45 uur zat iedereen in de sloepen. Roeien met 
de houten peddels bleek een groot probleem. Omdat 
ze weinig gebruikt waren en slecht onderhouden, 
waren diverse exemplaren en braken meteen 
doormidden. Toch slaagden de bemanningsleden van 
drie sloepen erin tot ongeveer een halve mijl van de 
ertstanker weg te roeien. De vierde sloep was door de 
harde wind uit koers geraakt en verder afgedreven, 
maar gelukkig wel naar een veilige plaats. Van de 
telegraist wisten ze dat er voorlopig geen groot gevaar 
te duchten was. Er waren hulpschepen  onderweg. 

Noodseinen 

De telegraist, de Nederlander Klaas Maat, had 
meteen na de explosie de eerste noodseinen 
afgegeven, zo rond 10.30 uur. Klaas was eigenlijk geen 
zeeman, al deed hij dit werk graag. Kort voor de 
explosie droomde hij er nog van om binnen afzienbare 
tijd weer thuis te zijn. Het vele reizen en voor een 
lange tijd van huis zijn vond hij maar niets. Zowel zijn 
moeder als zijn vriendin Betty verlangden ernaar hem 
snel weer in levende lijve terug te zien.                                   
De oproepen van de telegraist werden steeds 
ernstiger van aard. Scheveningen Radio ontving om 
11.57 een verminkt noodsein van de Nederlandse 
zeesleper De Zwarte Zee.  Hierin werd vermeld dat de 
bemanning van de Jacob Verolme eerder in de sloepen 
was gegaan.
Ook het Poolse passagierschip de Batory en de 
kustwacht hadden de noodseinen opgevangen. Op dat 
moment was het voor hen nog ongeveer 48 uren varen 
tot het zinkende schip. Na ontvangst van de 
noodoproep alarmeerde de kustwacht meteen de 
Amerikaanse Luchtmacht die daarop een 
reddingsvliegtuig naar de plaats van de ramp zond. De 
Amerikanen verschenen als eerste op de plaats van het 
onheil.

Amerikaanse parachutisten

Na vele uren wachten in de sloepen hoorde de 
bemanning in de verte het geronk van een vliegtuig, 
dat van het Amerikaanse luchtredding- en 
bergingssquadron uit Lajes, op de Azoren. De 
bemanning was blij en met tranen in de ogen volgde 
het de manoeuvres  van het vliegtuig op de voet. Twee 
Amerikaanse parachutisten, Pritcharde en medicus 
dokter Brasear, sprongen uit het vliegtuig. Zij daalden 
in een kikvorspak hangend aan een parachute af in 
zee, om vervolgens door het woeste water naar de 
reddingsboten te zwemmen. De bemanningsleden 
hadden na 6 uur dobberen in de eenvoudige sloepen 
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ontmoetten zij een derde werktuigkundige. Het was 
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sloepen
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2 sloepen klaar; aan 
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Bankwerker Jan Molemans  was zwaar gewond, hij 
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hem in de sloep. De scheepskok nam als laatste plaats 
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at gulzig van de half-warme friet.                                                                                                                          
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waren diverse exemplaren en braken meteen 
doormidden. Toch slaagden de bemanningsleden van 
drie sloepen erin tot ongeveer een halve mijl van de 
ertstanker weg te roeien. De vierde sloep was door de 
harde wind uit koers geraakt en verder afgedreven, 
maar gelukkig wel naar een veilige plaats. Van de 
telegraist wisten ze dat er voorlopig geen groot gevaar 
te duchten was. Er waren hulpschepen  onderweg. 

Noodseinen 
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meteen na de explosie de eerste noodseinen 
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zeeman, al deed hij dit werk graag. Kort voor de 
explosie droomde hij er nog van om binnen afzienbare 
tijd weer thuis te zijn. Het vele reizen en voor een 
lange tijd van huis zijn vond hij maar niets. Zowel zijn 
moeder als zijn vriendin Betty verlangden ernaar hem 
snel weer in levende lijve terug te zien.                                   
De oproepen van de telegraist werden steeds 
ernstiger van aard. Scheveningen Radio ontving om 
11.57 een verminkt noodsein van de Nederlandse 
zeesleper De Zwarte Zee.  Hierin werd vermeld dat de 
bemanning van de Jacob Verolme eerder in de sloepen 
was gegaan.
Ook het Poolse passagierschip de Batory en de 
kustwacht hadden de noodseinen opgevangen. Op dat 
moment was het voor hen nog ongeveer 48 uren varen 
tot het zinkende schip. Na ontvangst van de 
noodoproep alarmeerde de kustwacht meteen de 
Amerikaanse Luchtmacht die daarop een 
reddingsvliegtuig naar de plaats van de ramp zond. De 
Amerikanen verschenen als eerste op de plaats van het 
onheil.

Amerikaanse parachutisten

Na vele uren wachten in de sloepen hoorde de 
bemanning in de verte het geronk van een vliegtuig, 
dat van het Amerikaanse luchtredding- en 
bergingssquadron uit Lajes, op de Azoren. De 
bemanning was blij en met tranen in de ogen volgde 
het de manoeuvres  van het vliegtuig op de voet. Twee 
Amerikaanse parachutisten, Pritcharde en medicus 
dokter Brasear, sprongen uit het vliegtuig. Zij daalden 
in een kikvorspak hangend aan een parachute af in 
zee, om vervolgens door het woeste water naar de 
reddingsboten te zwemmen. De bemanningsleden 
hadden na 6 uur dobberen in de eenvoudige sloepen 
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dringend (medische) hulp nodig. Bij een hertelling 
werd bevestigd dat de Mierlose werktuigbouwkundige 
Ton Sengers niet in de sloepen zat en daarom vanaf 
nu als deinitief vermist moest worden beschouwd. 

De reddingsschepen onderweg

Intussen waren ook reddingsschepen op weg naar de 
rampplaats. Eén schip  was er nog ongeveer vijf uur 
varen vandaan. Maar al na korte tijd zagen de 
bemanningsleden dat de Jacob Verolme langzaam 
onder water dreigde te verdwijnen. Plotsklaps 
kantelde de boot en binnen enkele seconden lag het 
schip  met de kiel, de bodem dus, naar boven op het 
water. Met groot geraas was de ijzererts er via de 
opengeslagen luiken uitgevallen en naar de zeebodem 
op 1100 meter diepte verdwenen.
Later in de middag, na uren dobberen, zag men in de 
verte iets aan de horizon verschijnen. Het bleek het 
Pools passagierschip de ‘Batory’. Dit passagiersschip 
was gelukkig dicht in de buurt geweest toen de 
ontploing plaatsvond. Ondanks de vrij ruwe zee was 
de Poolse bemanning in staat om alle 
schipbreukelingen uit de ronddobberende sloepen 
aan boord te nemen. De passagiers van de Batory 
genoten er volop van. Wanneer maak je tijdens een 
‘cruise’ zoiets mee? Met luid hoera-geroep heetten ze 

iedereen die via het touwladder aan boord kwam, 
welkom. De geredde bemanningsleden zelf vonden 
het geweldig om met zo’n enthousiasme op het Poolse 
schip ontvangen te worden. Maar toch, de stemming 
was anderzijds ook zeer bedrukt. Door het drama was 
een amicale collega van hen heengegaan en een ander 
was toch ernstig gewond geraakt.
Aan boord van de Batory werden de bemanningsleden 
uitbundig verwend. Iedereen mocht uitvoerig in bad 
en werd daarna verzorgd en voorzien van andere 
kleding. Toen ook drong de ernst van het drama tot de 
‘toeristen’ op de Batory door. De kapitein, Jerzy 
Pszenny, besloot nog een hele tijd in de omgeving te 
blijven zoeken naar de vermiste Ton Sengers, net als 
het reddingsvliegtuig van de Amerikanen. Ton is nooit 
gevonden. Waarschijnlijk was hij door de kracht van 
de explosie en de ontstane luchtdruk meteen vanaf 
het dek overboord geblazen en in zee geslingerd.                                                                                                                                                                 
Na de zoektocht zette de Batory vervolgens koers naar 
het eilandje La Palma, onderdeel van de Canarische 
Eilanden. De bemanning werd daar ondergebracht in 
hotels in  Santa Cruz de La Palma.

Misverstand

Een dag later, op 23 januari 1967, vermeldde dagblad 
Het Parool dat de vermiste Sengers bij het ongeval 
was omgekomen en dat het stofelijk overschot door 
Poolse redders was geborgen. Dit was dus helaas niet 
zo. De 27-jarige Jan Molemans, die samen met
Ton Sengers laswerkzaamheden had verricht, 
overleefde de explosie wel. Hij hield er snijwonden in 
zijn gezicht en een ernstige oogwond aan over.

Sleepboten op  volle koers naar de 
plaats van de ramp

Terwijl de bemanning dus door het Poolse schip was 
opgepikt, waren drie sleepboten op volle kracht op 
weg naar de rampplaats. De Spaanse sleper Tamara 
was er het dichtste bij en arriveerde in de loop van de 
nacht bij het zinkende schip. De Zwarte Zee, een van 
de Nederlandse supersleepboten, was vanaf de 
Middellandse zee op weg naar de Azoren en had na 
het noodsein ook meteen koers gezet naar de 
Canarische Eilanden. Op dat moment had de boot  
nog 600 mijlen voor de boeg. De Duitse sleepboot 
Seefalke had ook het noodsignaal opgevangen en 
koerste vanaf de Spaanse noordkust ook ongeveer de 
zelfde afstand naar de plaats van de ramp. Maar geen 
van de sleepboten was op tijd: de tanker was 
inmiddels gezonken.
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Chartervliegtuig
Schiphol - Las Palmas

In de middag  van 22 januari 1967 vertrok vanaf 
Schiphol een chartervliegtuig met een aantal oicials 
van de Nederlandse Erts Tanker Mij NV naar
Gran Canaria, om de geredde bemanningsleden terug 
te halen en naar Amsterdam te brengen. Een dag later 
was het al zover en kwamen de bemanningsleden aan 
op Schiphol.
De familie was nog niet op de hoogte gesteld van het 
drama. Pas na het werk van de Amerikaanse redders 
uit het vliegtuig kwamen er meer betrouwbare 
gegevens. Toen de hele bemanning – minus Ton dus – 
veilig op La Palma was aangekomen, werden de 
families in kennis gesteld door de  
scheepvaartmaatschappij.   

Afscheidsdienst

Voor Ton Sengers hadden de oicieren van het 
Nederlandse Erts Tanker Mij NV in het Mierlose 
Patronaatsgebouw een waardige en indrukwekkende 
herdenkingsdienst georganiseerd. Alle veertig geredde 
collega’s waren daarbij aanwezig, ook de gewonde
Jan Molemans. Na aloop van de dienst had Marie-José 
een gesprek met Molemans over het bizarre gebeuren. 

Dit gaf haar een heel rustgevend gevoel. Daar kijkt ze 
nu, na 57 jaar, nog steeds zo op terug, zegt ze in een 
gesprek met de schrijver van dit stuk. Ze vertelt ook 
dat ze het allerergste vindt dat ze nooit afscheid van 
haar man heeft kunnen nemen en niet precies weet 
wat hem was overkomen. Graag had zij nadien een 
bezoek gebracht aan de plek waar hij op zee vermist 
raakte.
Haar verdriet werd een aantal maanden later deels 
verdrongen, toen in mei hun zoontje Ton werd 
geboren. Zelfs nu, na bijna 60 jaar, wordt Marie-José 
nog met blije gevoelens herinnerd aan Ton, als zij 
‘zijn’ naam uitspreekt.

Een nieuw leven 

Na het drama heeft Marie-José Verbruggen de Mierlo-Houtse rijwielhandelaar Theo Ketelaars ontmoet. Samen 
met hem heeft ze een lange en heel ijne en gelukkige tijd doorgemaakt. Theo en Marie-José hebben samen nog 
dochter  Annemiek gekregen. Marie-José overleefde ook haar tweede man: hij stierf in 2015 op 71-jarige leeftijd.

Meer informatie over de bemanningsleden die gered werden, evenals een uitgebreider en gedetailleerder verslag over personen en 
technische omstandigheden, vindt u op de diverse sites over het motorschip Jacob Verolme op het internet. Hiernaar verwijzen 
wij u graag.
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VVaann  iinnmmaaaakk  ttoott  vvoollkkssttuuiinn
VVaann  jjaamm,,  eerrwwttjjeess  eenn  aannddeerr  lleekkkkeerrss

EEvveelliinnee  vvaann  ddeerr  LLiinnddeenn  eenn  CCoorrrryy  BBoommbbeeeecckk

Bewaren

Vandaag de dag hoeft niemand meer voedsel langere 
tijd te bewaren. Eten wordt van alle kanten 
aangevoerd, waardoor ook in de winter zomerfruit en 
-groenten te koop zijn; verder heeft iedereen wel een 
diepvries en ook blikjes met vis, vlees, fruit en 
groenten zijn het hele jaar door in de supermarkten 
volop beschikbaar.
Dat was er vroeger allemaal niet. Om het hele jaar 
door voldoende te eten te hebben, moest voedsel dat 
in zomer en herfst geoogst werd, bewaard kunnen 
worden, er moesten voorraden aangelegd worden voor 
de periode waarin niet geoogst kon worden. Maar het 
eten moest dan wel zodanig bewaard of bewerkt 
kunnen worden dat het niet meteen bedierf.                                                                                   
In de loop der tijd zijn hiervoor verschillende 
technieken ontwikkeld. Tot de jaren zestig van de 
negentiende eeuw werden in ons land groenten vooral 
gezouten of gedroogd. Fruit  werd gedroogd, tot jam 
en sap verwerkt of op alcohol gezet. Eieren werden in 
kalk of waterglas gelegd, melk werd verwerkt tot kaas 
en vlees - ham, spek en worst - werd vooral gerookt. 

Wecken

Vanaf 1900 ontstond een nieuwe conserverings-
methode: het wecken. Deze methode raakte zo 
ingeburgerd dat het woord ‘wecken’ van een 
fabrieksnaam een werkwoord werd. Tot de jaren zestig 
van de vorige eeuw werd er volop geweckt: gekookte 
groente of fruit of gebraden vlees werd in glazen 
potten gedaan, die in bijna kokend water in een grote 
ketel vacuüm werden getrokken. Als het proces lukte, 
was de inhoud van de potten jarenlang houdbaar. De 

wecktechniek is uitgevonden door de Franse 
suikerbakker en uitvinder Nicolas Appert (1749-1841), 
die zijn uitvinding aan de Franse regering aanbood 
nadat zijn eerste gesteriliseerde voedsel in potten na 
acht maanden nog goed was gebleken. 

Vlak voor zijn dood verkocht Appert de methode aan 
een Zwitserse familie, die op haar beurt in 1892 de 
methode doorverkocht aan Johann Carl Weck
(1841-1914). Met een Duitse compagnon, George van 
Eyck (1869-1951), stichtte Weck op 1 januari 1900 de 
onderneming J. Weck.  Het bedrijf ging in juni 2023, 
na 123 jaar, failliet.  

In dit tweede deel van Recepten met een verhaal hebben we het vooral over de inmaak van groente en 
fruit. Aan de orde komen het bewaren van voedsel, de Mierlose Tuinvereniging en de geschiedenis 
van volkstuinen in Nederland.

Kersen op brandewijn
Was (en ontpit eventueel) 1 kilo rijpe kersen. Maak laagjes van de kersen en 300 gram suiker en stop er
2 kaneelstokjes en 4 kruidnagels tussen. De brandewijn erbij gieten en schudden. Zet de pot weg op een 
donkere plek en elke dag even schudden tot de suiker is opgelost. Laat tenminste 2 maanden staan voor 
een goed resultaat.
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Zouten en fermenteren

Voedsel kon ook bewaard worden door inzouten: het 
toevoegen van zout. In wat oudere kookboeken wordt 
als voordeel genoemd dat dit goedkoop is en dat  
ingezouten voedsel minder plaats inneemt. Nadeel is 
dat smaak- en voedingsstofen verloren gaan. 

Zuurkool, nog steeds hét voorbeeld van gezouten 
groente, is een gunstige uitzondering omdat hierbij 
relatief weinig zout nodig is.

Nog een andere methode was fermenteren, waarbij 
ook zout wordt gebruikt. Fermenteren is het 
gecontroleerd laten rotten van groente, fruit, vlees, vis 
en zuivel om het langer houdbaar te maken.
Bier, wijn, yoghurt, boter, kaas, maar ook tabasco en 
sojasaus zijn gefermenteerd.                                                                                                   
Ook azijn kan gebruikt worden om groenten te 

bewaren. (Inmaak)azijn wordt gekookt met wat zout 
en suiker en over de in potjes gelegde groenten 
(zilveruitjes, bieten, augurken enz.) en specerijen of 
kruiden geschonken.                                                               
Van oudsher wordt drogen gebruikt voor het bewaren 
van groente, fruit en kruiden. Vroeger werd vooral 
gedroogd in de zon en wind. Andere methoden zijn 
drogen boven een vuur en in onze tijd ook elektrisch 
drogen. Vooral fruit wordt veel gedroogd. Denk aan 
vijgen, dadels, rozijnen, abrikozen en pruimen.

Ambachtelijk productie

Mensen verbouwen veel groenten en fruit in hun 
eigen tuin of op gehuurde grond in volkstuinen. Ook 
Mierlo kent een volkstuin. De tuinvereniging in 
Mierlo is gericht op het telen van groenten en fruit. 
Het is geen ‘recreatieplek’ zoals volkstuinen in de 
grote steden vaak zijn. De Mierlose tuinvereniging 
vierde in 2023 het 40-jarig jubileum. Op Koningsdag 
werd bovendien een schildje van de tuinvereniging 
aan de meiboom van de heemkundekring onthuld. 
Dat was een bijzonder moment, compleet met 
toespraken en oranjebitter en de aanwezigheid van de 
burgemeester, zo vertelt de voorzitter van de 
tuinvereniging, Simone de Kok. 

Initiatiefnemers voor de oprichting van een volkstuin 
waren een aantal leden  van de tennisvereniging. Met 
ongeveer 10 mensen gingen ze aan het werk. Ze 
vonden een stuk grond bij een boer in het Voortje; 
maar al na korte tijd had de boer de grond zelf nodig 
en moesten de hobby-tuinders op zoek naar een 
andere plek voor de tuin. De gemeente werd 
benaderd. Burgemeester J. van Lokven vond een 
volkstuin voor Mierlo een goed idee en hielp mee bij 
het vinden van een geschikte plek. Dat werd de 
huidige locatie aan de Oudvensestraat, dicht bij het 
dorp en het kanaal. Aanvankelijk was de volkstuin wat 
groter dan vandaag de dag; een deel is 
industrieterrein geworden. In oktober 1982 werd de 
vereniging opgericht om de grond te kunnen 
verwerven en de verenigingsstructuur te regelen. In 
juni 1983 werd de volkstuin door mevrouw Van 

Recept zuurkool
Maak 10 kilo witte kool schoon, schaaf fijn en kneed met 110 gram zout en 1,5. dl karnemelk zo lang tot 
er pekel gevormd wordt. Voeg 20 peperkorrels of een handje jeneverbessen toe en doe de kool in een 
schoongemaakte inmaakpot. Druk goed aan, strooi er nog wat zout over en dek met een schoon doekje 
af. Stop het doekje langs de kanten goed in, leg er een met een steen verzwaard schoongeboend plankje 
op. Koel en donker bewaren en na 2 weken het laagje kim dat zich gevormd heeft verwijderen. Als de 
groente niet meer onderstaat extra pekel (300 gram zout per liter water) toevoegen.
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Bewaren

Vandaag de dag hoeft niemand meer voedsel langere 
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Dat was er vroeger allemaal niet. Om het hele jaar 
door voldoende te eten te hebben, moest voedsel dat 
in zomer en herfst geoogst werd, bewaard kunnen 
worden, er moesten voorraden aangelegd worden voor 
de periode waarin niet geoogst kon worden. Maar het 
eten moest dan wel zodanig bewaard of bewerkt 
kunnen worden dat het niet meteen bedierf.                                                                                   
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Wecken

Vanaf 1900 ontstond een nieuwe conserverings-
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wecktechniek is uitgevonden door de Franse 
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In dit tweede deel van Recepten met een verhaal hebben we het vooral over de inmaak van groente en 
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van volkstuinen in Nederland.

Kersen op brandewijn
Was (en ontpit eventueel) 1 kilo rijpe kersen. Maak laagjes van de kersen en 300 gram suiker en stop er
2 kaneelstokjes en 4 kruidnagels tussen. De brandewijn erbij gieten en schudden. Zet de pot weg op een 
donkere plek en elke dag even schudden tot de suiker is opgelost. Laat tenminste 2 maanden staan voor 
een goed resultaat.
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Zouten en fermenteren
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Lokven geopend.  In het Mierlose informatieblad  
Rond de Toren  werden deze gebeurtenissen vermeld.

In het begin waren vooral mannen lid van de 
tuinvereniging. Dat is langzaamaan  veranderd: nu is 
circa 2/3 deel van de leden van het mannelijk 
geslacht. Dat heeft wellicht te maken met hoe het er 
vroeger aan toe ging. Toen had men zeker in de 
dorpen een tuin aan huis, dat was vooral het domein 
van vrouwen. Grotere moestuinen werden vooral door 

mannen bewerkt, de vrouwen hielpen vroeger als 
meisje mee met het verbouwen en met het verwerken. 
Vrouwen zeggen nu soms nog: ‘nu moet ik weer 
meehelpen. Ik heb vroeger thuis genoeg bonen 
gedopt, ik heb er genoeg van’.

In de tuin worden allerlei soorten groenten en fruit 
verbouwd: aardbeien, appels, bloemkool, spruitjes, 
boerenkool, rabarber, allerlei soorten bonen, 
courgettes, pompoenen, aardappels, enzovoorts. 
Leden met een niet-Nederlandse achtergrond brengen 
ook andere producten in de tuin, zoals pepers en 
lange bonen. Ook worden er bloemen geteeld, er is 
een kleine wijngaard en er  bevindt zich een imker 
onder de leden. Alles mag in principe, alleen mogen 
de tuinders bijvoorbeeld niet ieder jaar aardappels 
verbouwen, dat is slecht voor de grond en put deze 
uit. Bomen mogen niet hoger zijn dan 2,20 meter, 
glazen kassen maximaal 3 meter, en liefst verschijnen 
er geen andere bouwwerken. Overnachten op de tuin 
mag niet. 

De tuinders gebruiken allerlei conserverings-
methoden. Ze maken jam, sap, chutneys en soep, 
wecken, vriezen in en bakken wortelcake. De laatste 
tijd komt fermenteren op. Recepten komen vooral van 
de vrouwen. De man komt thuis met de oogst en dan 
mag de vrouw aan de slag. Bij de jongere leden ligt dat 
wat anders.
De tuinvereniging heeft een jaarlijkse open dag; leden 
laten dan ook hun verwerkte producten zien en 
proeven. Soms wordt een speciieke groep 
uitgenodigd, zoals ooit groep 4 van de 
Loeswijkschool, in het kader van een natuurkundeles 
over groenteteelt.                                                                                                                           
De wachtlijst voor een plek in de volkstuin is best 
lang: ongeveer 40 mensen willen er lid worden; hun 
aantal is sinds corona toegenomen. Ook mensen van 
buiten Mierlo, vooral uit Brandevoort, melden zich 
aan. De vereniging heeft als uitgangspunt dat 
maximaal 15% van de leden van buiten Mierlo mag 

Gefermenteerde pastinaak
Meng 500 gram geschilde en in stukjes gesneden pastinaak met 1 eetlepel zeezout in een grote kom en 
laat het mengsel ongeveer 30 minuten staan. Voeg vervolgens 2 teentjes fijngehakte knof look,
1 theelepel komijnzaad, ½ theelepel korianderzaad en ¼ theelepel chilivlokken toe en meng alles goed 
door elkaar. Schep het pastinaakmengsel in de glazen pot en druk het mengsel stevig aan, zodat er zo 
min mogelijk lucht in de pot blijft zitten en het mengsel onder het zoutwater staat. Eventueel 
aanvullen. Plaats het deksel op de pot en zet deze 1 – 2 weken op een warme, donkere plaats. Controleer 
regelmatig de pastinaak om te zien of er schimmelvorming of bederf is opgetreden. Als dat het geval is, 
verwijder dan de bovenste laag en gooi deze weg. Als de pastinaak er nog goed uitziet en lekker smaakt, 
is hij klaar om te eten.
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zijn. Mensen staan wel een paar jaar op de wachtlijst,  
er komen niet veel tuinen vrij.

‘Buurttuin met Aandacht’

Medio november 2023 heeft wethouder H. van de Laar 
samen met de kinderburgemeester van Geldrop-
Mierlo en de kinderen van groep 6 van Puur Sang, 
locatie Lucia, de ‘Buurttuin met Aandacht’ aan de 
Burgemeester van Lokvenstraat geopend. De tuin is 
een ontmoetingsplek voor jong en oud: om te 
tuinieren, een praatje te maken, even te onthaasten, 
maar natuurlijk ook om te plukken en te oogsten. De 
realisatie van de tuin is één van de acties uit het 
wijkontwikkelingsplan Mierlo-Zuidoost en is een 
initiatief van de buurtbewoners; zij onderhouden de 
tuin ook. Kinderen van de school worden structureel 
bij de tuin betrokken; op plankjes die in de tuin 
hangen, hebben de kinderen hun wensen voor de tuin 
kenbaar gemaakt.

Het is ruim een half jaar geleden dat de buurttuin is 
geopend en het is een succes. De tuin staat vol met 
bloemen, fruitbomen en planten, de kinderen hebben 
in een schoolproject – werken met het Grow Wizz 
Kid-lesprogramma (hierin leren kinderen meer over 
gezond eten, en in de kweekkast die erbij hoort, 
kweken ze hun eigen groenten) tomaten geplant en 
IVN Mierlo heeft een kersenboom (Mierlose zwarte) 
geschonken. De planten in de tuin zijn a�omstig van 
buurtbewoners, er is niets gekocht want er is geen 
formele organisatie en geen geld. De gemeente 
heeft de eerste bomen en struiken geleverd en voor 
houtsnippers gezorgd waarmee paden door de tuin 
zijn aangelegd. Het was hard werken, maar het 
resultaat mag er zijn.

Het aantal min of meer vaste vrijwilligers is gegroeid 
van 5 naar 12, maar dat mogen er wel meer worden. Er 
is een vrienden appgroep van zo’n 55 mensen uit de 
buurt die in kunnen spelen op vragen als er iets nodig 
is. De buurttuin wordt op allerlei manieren onder de 
aandacht gebracht. Er is meegedaan aan Glow met 
een beatbox en veel wandelaars en ietsers zien de 
tuin – in het plantsoen naast huisnummer 97 van de 
Burgemeester van Lokvenstraat – en maken een 
praatje.
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De buurttuin heeft ook nog een andere functie: 
ontmoeting. Ook daar wordt aan gewerkt. Wekelijks 
gaat een groepje wandelen en 2 maal per week wordt 
er gezamenlijk in de tuin gewerkt.
Plannen voor de toekomst zijn er ook. Na de vakantie 
gaan de kinderen wintergroenten planten.  En er is 
een probleem dat opgelost moet worden – water. Daar 
was tot nu toe geen gebrek aan, maar als het te droog 
wordt, moet het ergens vandaan komen.

Geschiedenis volkstuinen

Nederland telde in 2017 in totaal  3.608 hectare aan 
volkstuinen. Deze volkstuinen, arbeiderstuinen of 
kooltuinen (coelghearde) bestaan zeker al sinds de 
middeleeuwen, vooral in de steden. Steden 
verpachtten voor de tuinen grond buiten de 
stadsgrenzen, de gegoede burgerij maakte toegang tot 
dergelijke tuinen mogelijk voor arbeiders. Op het 
platteland en in dorpen was er minder noodzaak: 
mensen hadden meestal wel een lapje grond in 
eigendom of pacht, waarop ze groenten en fruit 
konden verbouwen. Weldoeners stelden soms land 
beschikbaar aan landarbeiders zonder eigen grond. 

Belangrijk in de ontwikkeling van de volkstuin was de 
groeiende betrokkenheid van de gegoede stedelijke 
burgerij met de arme bevolking. Met de toename van 
het aantal arbeiders in de stedelijke industrie groeide 

ook het aantal armen. Preventieve armenzorg zou 
leiden tot een betere toekomst voor alle burgers, zo 
vond men in die tijd. In 1794 werd de Maatschappij 
tot Nut van ’t Algemeen opgericht. Samen met andere 
instellingen richtte zij zich op het bevorderen van het 
‘algemeen volksgeluk’ van de stedelijke arbeiders. De 
eigen groentetuin leek hier ideaal voor. Het zelf 
kweken van planten en groenten was een nuttige 
bezigheid die, naar men hoopte, zou leiden tot orde, 
regelmaat, netheid en zindelijkheid, maar ook tot 
geduld, toewijding, wilskracht, vrolijkheid en 
vriendelijkheid. In de negentiende eeuw zette de groei 
van de ‘arbeiderstuin’ door. De Maatschappij tot Nut 
van ’t Algemeen verhuurde in 1838 voor het eerst 
volkstuinen in Franeker. In de loop van de 19e en
20e eeuw ontstonden rond veel Nederlandse steden 
volkstuincomplexen die door de gemeenten werden 
uitgegeven. Het kweken van groenten, planten en 
bloemen in de eigen tuin werd steeds vaker als 
heilzaam ervaren. De geestelijke vader van deze 
ideeën was de Duitse huisarts en pedagoog Daniel 
Gottlieb Moritz Schreber (1808-1861). Hij kwam met 
een nieuwe pedagogische visie voor de jeugd: door een 
gezonde en natuurlijke opvoeding zouden kinderen 
opgroeien tot evenwichtige en verstandige volwassen. 

In navolging van deze moralistische opvatting 
gingen volksopvoeders de tuintjes ook voor 
volwassenen als een manier tot beschaving zien. Men 
verwachtte dat het verbouwen van eigen gewassen  
een 'vergroting van het arbeidsvermogen' en een 
verbetering van de 'zedelijke toestand van de 
werkman' tot stand zou brengen. De arbeider zou zo, 
door het contact met de natuur en het gezonde eten, 
gaan inzien dat hard werken en zich netjes gedragen 
hem een gelukkiger mens zou maken. Het aantal 
uitgegeven arbeiderstuinen groeide hierdoor sterk. 
Destijds werden ze ook wel Schreber-tuintjes 
genoemd. In Duitsland staan volkstuinen nu nog 
steeds onder deze naam bekend.

Volkstuinen kregen een andere rol tijdens de Eerste 
Wereldoorlog. Door de voedselschaarste werden meer 
tuinen omgevormd tot ‘oorlogstuinen’ bestemd voor 
de productie van voedsel. In die tijd werden ook de 
eerste verenigingen van volkstuinders opgericht. In 
1928 stichtten volkstuinverenigingen samen het 
Algemeen Verbond van Volkstuindersverenigingen in 
Nederland (AVVN). Deze landelijke organisatie zet 
zich ook nu nog in voor de bescherming en de 
wettelijke erkenning van volkstuinen.
Niet alleen gemeenten gaven grond uit voor 
volkstuinen, maar ook andere organisaties deden dat.
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Zo gaf de NS zogeheten spoortuintjes af. Deze lagen 
langs het spoor en waren in eerste instantie bedoeld 
voor het eigen personeel. Extra voordeel voor de NS 
was echter dat ze deze stukken grond dan niet zelf 
hoefden te onderhouden. Er liggen nog wel enkele 
tuinen, maar er zijn er ook al heel veel verwijderd. 

Tot in de jaren 50 van de vorige eeuw bleven de 
meeste volkstuinen echte moestuinen. In de loop van 
dat decennium verdween de economische functie van 
de volkstuin en kwam langzamerhand de siertuin op. 
In de naoorlogse jaren nam de bevolkingsdruk en 
daardoor de verstedelijking toe. Natuur werd 
schaarser. Gemeenten gingen volkstuinen opnemen in 
hun bestemmingsplannen en daardoor kregen de 
volkstuincomplexen in de jaren vijftig een permanent 
karakter.
In de volkstuin wordt nog steeds getuinierd, maar 
steeds belangrijker wordt het hebben van een eigen, 
groen plekje om te ontsnappen aan een steeds 
drukkere wereld. Volkstuinieren is vooral in de grote 
steden nu een vorm van openluchtrecreatie.                                                                                                                                 
Een ontwikkeling van de laatste jaren is de Stadstuin 
of Buurttuin, zoals die in de Van Lokvenstraat 
hierboven omschreven. In een gezamenlijke tuin 
worden groenten en fruit verbouwd. Soms is er een 
winkeltje bij waar de producten ook aan anderen 
verkocht worden. Deze tuinen worden vaak ook 
educatief gebruikt, scholen bezoeken de tuin, er 
worden workshops gegeven om mensen te wijzen op 
het belang van gezonde voeding. Brandevoort heeft 
sinds 2014 een stadstuin, De Voorstee, aan de 
Diepenbroek. Ook in het kader van dagbesteding 
worden tuinen gebruikt, zoals bijvoorbeeld
De Bundertjes in Helmond.

Met dank aan Isabella van Heugten, Simone de Kok, 
Charlotte Masselink en Nicolette de Vries.
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De buurttuin heeft ook nog een andere functie: 
ontmoeting. Ook daar wordt aan gewerkt. Wekelijks 
gaat een groepje wandelen en 2 maal per week wordt 
er gezamenlijk in de tuin gewerkt.
Plannen voor de toekomst zijn er ook. Na de vakantie 
gaan de kinderen wintergroenten planten.  En er is 
een probleem dat opgelost moet worden – water. Daar 
was tot nu toe geen gebrek aan, maar als het te droog 
wordt, moet het ergens vandaan komen.

Geschiedenis volkstuinen

Nederland telde in 2017 in totaal  3.608 hectare aan 
volkstuinen. Deze volkstuinen, arbeiderstuinen of 
kooltuinen (coelghearde) bestaan zeker al sinds de 
middeleeuwen, vooral in de steden. Steden 
verpachtten voor de tuinen grond buiten de 
stadsgrenzen, de gegoede burgerij maakte toegang tot 
dergelijke tuinen mogelijk voor arbeiders. Op het 
platteland en in dorpen was er minder noodzaak: 
mensen hadden meestal wel een lapje grond in 
eigendom of pacht, waarop ze groenten en fruit 
konden verbouwen. Weldoeners stelden soms land 
beschikbaar aan landarbeiders zonder eigen grond. 

Belangrijk in de ontwikkeling van de volkstuin was de 
groeiende betrokkenheid van de gegoede stedelijke 
burgerij met de arme bevolking. Met de toename van 
het aantal arbeiders in de stedelijke industrie groeide 

ook het aantal armen. Preventieve armenzorg zou 
leiden tot een betere toekomst voor alle burgers, zo 
vond men in die tijd. In 1794 werd de Maatschappij 
tot Nut van ’t Algemeen opgericht. Samen met andere 
instellingen richtte zij zich op het bevorderen van het 
‘algemeen volksgeluk’ van de stedelijke arbeiders. De 
eigen groentetuin leek hier ideaal voor. Het zelf 
kweken van planten en groenten was een nuttige 
bezigheid die, naar men hoopte, zou leiden tot orde, 
regelmaat, netheid en zindelijkheid, maar ook tot 
geduld, toewijding, wilskracht, vrolijkheid en 
vriendelijkheid. In de negentiende eeuw zette de groei 
van de ‘arbeiderstuin’ door. De Maatschappij tot Nut 
van ’t Algemeen verhuurde in 1838 voor het eerst 
volkstuinen in Franeker. In de loop van de 19e en
20e eeuw ontstonden rond veel Nederlandse steden 
volkstuincomplexen die door de gemeenten werden 
uitgegeven. Het kweken van groenten, planten en 
bloemen in de eigen tuin werd steeds vaker als 
heilzaam ervaren. De geestelijke vader van deze 
ideeën was de Duitse huisarts en pedagoog Daniel 
Gottlieb Moritz Schreber (1808-1861). Hij kwam met 
een nieuwe pedagogische visie voor de jeugd: door een 
gezonde en natuurlijke opvoeding zouden kinderen 
opgroeien tot evenwichtige en verstandige volwassen. 

In navolging van deze moralistische opvatting 
gingen volksopvoeders de tuintjes ook voor 
volwassenen als een manier tot beschaving zien. Men 
verwachtte dat het verbouwen van eigen gewassen  
een 'vergroting van het arbeidsvermogen' en een 
verbetering van de 'zedelijke toestand van de 
werkman' tot stand zou brengen. De arbeider zou zo, 
door het contact met de natuur en het gezonde eten, 
gaan inzien dat hard werken en zich netjes gedragen 
hem een gelukkiger mens zou maken. Het aantal 
uitgegeven arbeiderstuinen groeide hierdoor sterk. 
Destijds werden ze ook wel Schreber-tuintjes 
genoemd. In Duitsland staan volkstuinen nu nog 
steeds onder deze naam bekend.

Volkstuinen kregen een andere rol tijdens de Eerste 
Wereldoorlog. Door de voedselschaarste werden meer 
tuinen omgevormd tot ‘oorlogstuinen’ bestemd voor 
de productie van voedsel. In die tijd werden ook de 
eerste verenigingen van volkstuinders opgericht. In 
1928 stichtten volkstuinverenigingen samen het 
Algemeen Verbond van Volkstuindersverenigingen in 
Nederland (AVVN). Deze landelijke organisatie zet 
zich ook nu nog in voor de bescherming en de 
wettelijke erkenning van volkstuinen.
Niet alleen gemeenten gaven grond uit voor 
volkstuinen, maar ook andere organisaties deden dat.
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Lees elke maand ook onze nieuwsbrief. Die verschijnt omstreeks de 10e van de maand en wordt via de mail aan alle 
leden en belangstellenden verzonden. Ook is de nieuwsbrief te vinden op de website bij de publicaties.
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HHeeeemmkkuunnddeekkrriinngg  MMyyeerrllee..  DDee  uuiittggaavvee  kkoommtt  ttoott  ssttaanndd  
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wwoorrddtt  vvaann  mmaatteerriiaaaall  vvaann  ddeerrddeenn  zziijjnn  ddeezzee  rreecchhtteennvvrriijj  
ooff  iiss  ggeepprroobbeeeerrdd  ddee  rreecchhtthheebbbbeennddee  ttee  aacchhtteerrhhaalleenn  eenn  
iinnsstteemmmmiinngg  ttee  vveerrkkrriijjggeenn..  WWiiee  vvaann  mmeenniinngg  iiss  ddaatt  wwee  
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CCoorrrryy  BBoommbbeeeecckk,,  lliidd

PPeetteerr  vvaann  ddeenn  BBooooggaaaarrdd,,  lliidd

CCoorr  JJaaccoobbss,,  lliidd
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